
PEST MEGYEI HÍRLAP SZUKEBB HAZANK 1993. OKTOBER 9.. SZOMBAT

Közös célok, Szlovéniával

Biztosított a kétnyelvű oktatás
(Folytatás az 1. oldalról) 
Nálunk a nemzeti kisebbsé
geknek képviselői vannak a 
Parlamentben, úgy vélem, or
szágaink között a jó viszony 
fenntartásának ez is garanciá
ja. Nagy kérdés, miként lehe
tünk az Európai Közösség 
tagjai. Mindannyian sokat vá
runk ettől, bár számos kérdő
jel is van a csatlakozásunkat 
illetően. Abban állapodtunk 
meg a magyar féllel, hogy ki
cseréljük tapasztalatainkat, és 
megpróbálunk közösen fellép
ni e cél elérése érdekében.

Széles körű gazdasági 
együttműködést kívánunk ki
alakítani Magyarországgal. 
Szakértői szinten már folynak 
tárgyalások a szabadkereske
delmi egyeztnény kidolgozásá

val kapcsolatban. A szakér
tői csoportok feladata egy 
korrekt szerződés összeállítá
sa, a többi a két kormányon, 
és a parlamenten múlik.

Pozsonec Mária, a Mura
vidéki Magyar Nemzetiségi 
Közösség képviselő-testületé
nek elnöke, a szlovén parla
ment képviselője is tagja volt 
a delegációnak. Tökön vele 
is válthattunk néhány szót. El
mondotta, a legutóbbi nép- 
számlálás során nyolcezren 
vallották magukat magyar
nak, de számuk ennél jóval 
magasabb Szlovéniában.

— Kevesen vagyunk, de 
nagyon magas szintű alkot
mányos védelmet élvezünk — 
vázolta a képviselő asszony. 
— Nálunk mindig voltak ma

gyar nyelvű iskolák, jelenleg 
két nyelven folyik az oktatás 
a nemzetiségiek által lakott 
falvakban. Azt hiszem a vilá
gon egyedülálló jelenség az, 
hogy a többségi nemzet is ta
nulja a kisebbség nyelvét. 
Ezen keresztül megismerhe
tik egymás kultúráját, szoká
sait, hagyományait, közelebb 
kerülhetnek egymáshoz. 
Vagy tizenöt éve van középis
kolánk, az egyetemen már lé
tezik magyar tanszék. A nem
zetiségi képviselőket a nem
zetiségek választják, a magya
ron kívül az olasz kisebbség 
képviselője foglal helyet a 
Parlamentben. Beleegyezé
sünk nélkül nem hozhatók 
meg a törvények. Részt ve
szünk a törvényjavaslatok 
előkészítésében, esetleges 
módosításaiban.

Jelenleg azon fáradozunk, 
hogy az alkotmány adta jogo
kat miként érvényesíthetjük 
az önkormányzatok szintjén, 
amelyek nálunk most alakul
nak. A kisebbségeknek e szer
vezetekben is fenntartanak he
lyeket, hogy a nemzetiségek 
ügyeivel foglalkozhassanak. 
Van hetilapunk is, rádió- és té- 
vadásidőnk, igaz, ezeket nem 
tudjuk teljes terjedelmében ki
használni. Egyelőre, mert 
ezen mihamarabb szeretnénk 
változtatni. Kiváló kapcsolata
ink vannak a Magyar Köztár-Herman Rigelnik a toki Patkó csárdában

A megyeháza hírei

Napirenden a patikaprivatizáció
Tematikus, kizárólag egészségügyi és szociálpolitikai tárgy
körbe tartozó kérdésekről esett szó tegnap a Pest Megyei 
Önkormányzat közgyűlésén. A képviselők határozatot hoz
tak a megyei egészségügyi fejlesztés irányairól, a térség 
szociálpolitikai helyzetéről, a patikaprivatizáció ügyében 
való egységes fellépésről, illetve a műveseállomás megépíté
sében való elvi egyeztetésről.

A Pest Megyei Önkormány- népjóléti bizottság a gyűlés 
zat tegnapi ülésén — sokak elé. Végül is a képviselők az- 
meglepetésére —  senki sem zal a módosítással fogadták 
szólt hozzá a szociálpolitikai el a koncepciót, hogy az már 
koncepcióhoz. így ezt a terve- a címében is a jelenlegi kör
zetet változtatás, függelék házi ellátás fejlesztésére utal- 
vagy egyéb kiegészítés nél- jón. Több képviselő sérelmez- 
kül fogadta el a testület. A te ugyanis, hogy vannak a 
fentieknél jóval több képvise- megyének olyan „fehér folt- 
lőt mozgatott meg a megyei jai”, melyekkel a tervezet 
egészségügyi koncepció, egyáltalán nem foglalkozik. 
Mint a közgyűlés elnöke, In- Erdélyi László főjegyző sze- 
czédy János mondta: a sok rint a megye egyelőre nem is 
hozzászólás már önmagában álmodhat komolyabb fejlesz- 
is jelzi, hogy tartalmas, to- tésekről. 
vábbgondolásra is érdemes A megyei közgyűlés foglal- 
dokumentumot terjesztett a kozott a patikaprivatizációval

is. Ám mivel ebben a témá
ban folyamatos tárgyalás van 
a húsz hazai gyógyszertári 
központ és az Állami Va
gyonügynökség között, a köz
gyűlés csak abban tudott hatá
rozatra jutni, hogy felhatal
mazta Bányai Judit alelnök 
asszonyt a további tárgyalá
sokra, illetve megerősítette a 
főjegyző szerepkörét a gyógy
szertári központ tulajjoga kö
rüli peres ügy vitelére.

Utolsó napirendi pontként 
— egyelőre csak elvi szinten, 
de — megegyezésre jutottak 
a képviselők abban, hogy is
mét előveszik a műveseállo
más telepítésének ügyét, s 
megkeresik azt a lehetőséget, 
hogyan tudná a térség önkor
mányzata előteremteni a hi
ánypótló gyógyító tevékeny
séghez szükséges pénzt.
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Pozsonec Mária
Vimola Károly felvételei

sasággal. Egyes szervezetek
kel, így a Művelődési és Köz
oktatási Minisztérium etnikai 
főosztályával, ahonnan na
gyon sok segítséget kapunk. 
Tankönyvek, tanulási lehető
ségek, továbbképzések formá
jában. Lassan kialakult az az 
értelmiségi réteg, amelyre 
igen nagy szükségünk van. 
Létrejöttek az utóbbi időben 
számos helyütt a népdalkö
rök, folklórcsoportok, megkez
dődtek a régmúlt kutatásai. 
Szerveződnek a kiállítások. 
Valami elkezdődött. Nyíltan 
vállaljuk magyarságunkat, ott
hon vagyunk Szlovéniában, de 
tudjuk, hol vannak a gyökere
ink. Az anyaországban vi
szonylag keveset tudnak ró
lunk, ezen kívánunk változtat
ni a jövőben.

J.- Szabó Irén

Számolni kell 
a szárazsággal

(Folytatás az I. oldalról)
A tanácskozók elfogadták ezt 
a javaslatot, kiegészítve az
zal, hogy a rendelkezések 
meghozatalakor a döntésho
zók lehetőleg mérlegeljék a 
természeti környezetre való 
kihatásukat. Dull Udo Endre, 
a Gödöllői Agrártudományi 
Egyetem Továbbképző Intéze
tének vezetője felvetette azt, 
hogy a mai helyzetben nem 
tisztázottak az öntözőberende
zések tulajdoni kérdései. Erre 
mihamarabb megoldást kéne 
találni, hiszen az aszály ellen 
a legjobb fegyver az öntözés. 
A jelenlévők ezzel is egyetér
tettek, csakúgy, mint a veszé
lyes gyomok kiirtásának 
szükségességével. Megálla
podtak abban, hogy igyekez
nek megtalálni erre a lehető 
legjobb megoldást.

J. Sz. I.

Megkérdeztük

Kiket vár
a Budakeszi Vadaspark?

A Nemzeti Egészségvédelmi Intézetnek immár negye
dik éve él a meghívása, — amely most az iskolaév ele
jén különösen aktuális — a világ leggazdagabb szertárá
ba, a legcsodálatosabb sportstadionjába, legnagyobb 
játszóterére, legegészségesebb környezetébe: a termé
szetbe invitálja a gyerekeket és felnőtt kísérőiket. A 
„Barátunk a Természet” program az 1993—94-es ta
névben is várja, hívja az érdeklődőket. Az egyik legér
dekesebb, legszebb helyszín a Budakeszi Vadaspark, 
ahol környezetvédelmi oktatóközpont, és hatalmas ka
rámokban (380 hektáron) őshonos állatok várják a láto
gatókat. Huszár Györgyöt, a vadaspark bemutatójának 
vezetőjét arról kérdeztük, miért ajánlja éppen ezt a 
helyszínt a Budapesti Erdészet telephelyén, a Pest me
gyei óvodáknak és az általános iskolák tanulóinak, a 
Ságvári ligettől mintegy kétszáz méterre.

— Mi a „Barátunk a Termé
szet!” negyedik és ötödik 
számú programját jelentjük. 
Az erdei vadfajok bemutatá
sa természetes környezet
ben igazán vonzó.: Gím- és 
dámszarvas, vaddisznó, őz, 
muflon, bikaszarvas, róka, 
mosómedve, egerészölyv, 
héja, vörösvércse, holló lát
ható itt bekerítve, továbbá a 
legnagyobb fülesbagoly, va
lamint baromfiudvar; pává
val, pulykával és a szokvá
nyos háziállatokkal. Ma ép
pen Szentendréről volt itt 
egy iskola, akiket Konter- 
mán Lászlóné vezetett vé
gig. nagy szakértelemmel. 
Élmény a gyerekeknek, 
hogy nem állatkertben, ha
nem a valódi környezetük
ben találkoznak ezekkel az 
állatokkal. Azzal fogadjuk 
őket, hogy ez a vadaspark 
az övék, kérdezzenek bát

ran. Van olyan nap. amikor 
négy-öt csoport is érkezik. 
Természetesen két héttel ko
rábbi bejelentés alapján. A 
környezeti'édelmi oktatóköz
pontunkban előadást tar
tunk növényismeretről, az 
erdő kialakulásáról, az erdő- 
gazdálkodás történetéről, a 
„természetbúvárkodás” 
alapjairól előadva. Ezek a 
gyerekek már felnőttként bi
zonyosan másként viszo
nyulnak az erdőhöz, a ter
mészethez, más fogalmaik 
lesznek a természetvédelem
ről. Egyébként ez is cél. 
Szeretettel várunk minden 
Pest megyei iskolát, és má
sokat is az ország egész te
rületéről. Költségeinket a 
Budapesti Erdészet (Pilisi 
Parkerdő) és a Nemzeti 
Egészségvédelmi Intézet 
vállalja.

Újabb cigányszervezet 
Érden?

Tegnap lapzárta után került 
sor arra az alakuló közgyűlés
re Érden, melyet a Magyaror
szági Cigányok Demokrati
kus Szövetsége helyi tagszer
vezetének megalakítása céljá
ból hívott össze.

Mint azt Tamóczi István
ná, az Érdi Családsegítő Köz
pont vezetője érdeklődésünk
re elmondta, a városban már 
korábban létezett egy cigány- 
szervezet Magyar Cigányok 
Igazságszövetsége néven, 
mely szövetséggel a családse
gítő központ kapcsolata igen

jónak volt mondható. Tamó- 
cziné személyes véleményé
nek hangot adva megemlítet
te, hogy a cigányság — nem
csak helyi — megosztottság
ban látja az újabb helyi ci
gányszervezet megalakulásá
nak okát. Mindenesetre támo
gatni fogják az új szövetsé
get, ha az a cigányság egészé
nek érdekeit, s nem az egyes 
embereket fogja szolgálni.

(Az eseményre hétfői lap
számunkban még visszaté
rünk.)

Sz. R. H.
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munkanapokon lehetőségük lesz 
a gázdíj befizetésére.

Nyitva tartás:
Hétfő-Kedd 12-18-ig 
Szerda-Csütörtök 10-16-ig 
Péntek 7 -1 2-ig W
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